

主管：上海市科学技术协会

主办：上海市净水技术学会 / 上海市城乡建设和交通委员会科学技术委员会办公室



2

ISSN 1009-0177
CN 31-1513/TQ
CODEN JSJSAK
中国科技核心期刊
第四届华东地区优秀期刊

2012 Vol.31 No.2

WATER PURIFICATION TECHNOLOGY

<http://www.sliri.com.cn>

减排、循环、资源化

— 3R[®] 节能减排新技术

智能化环保型循环冷却水处理

——节能节水，保障公共卫生，彻底消除化学物排放

工业废水处理及回用

——不但达到排放标准，还能处理成中水或纯水并回用于生产

镀镍废水资源化

——水回用，镍回收，向废水要效益

工业废水资源化移动专家系统

——为企业度身定制“化废为宝”方案

水质监测仪表

——国际先进的仪表让企业、政府随时掌握水质动态

水分分析检测

——具有国际国内通行的CNAS、CMA法定资质

ISSN 1009-0177



上海励工业研究所有限公司
Shanghai LIRI Technologies Co.,Ltd

地址：上海市宝庆路20号(200031)

电话：021 - 64372070 传真：021 - 64331671

电邮：mkt@sliri.com.cn 客服热线：400-600-0681

万方数据

目 次

科 普 论 坛

- 城市雨水回收利用现状及发展——上海案例 倪华明, 刘晨, 朱刚, 等 (1)

专 论 与 综 述

- 饮用水处理中氯化消毒副产物三卤甲烷和卤代乙酸研究进展 全重臣, 员建, 苑宏英, 等 (6)
应急状态下的城市居民生活供水量与用水量分析 陆艳晨, 李翠梅, 刘成刚 (12)
厌氧折流板反应器(ABR)在工业废水处理上的应用 袁志文, 熊城 (15)

水 资 源 与 给 水 处 理

- 天然有机物对黄浦江原水中次溴酸稳定性的影响 卢宁, 段湘林, 黄鑫, 等 (19)
常规处理与深度处理工艺对南京长江原水中有机物去除效能比较 刘武平, 吕锡武, 朱光灿, 等 (24)
地下水氟污染的壳聚糖吸附处理工艺 白雨平, 郜玉楠, 郭海军, 等 (30)
小型贯流锅炉给水处理中的反渗透技术应用 贾旭亮, 杨洪东 (34)

废 水 处 理 及 回 用

- MAP沉淀法同步脱除水中氮磷的影响因素 高彩丽, 常青, 张翠玲, 等 (37)
接种厌氧絮状污泥的厌氧氨氧化反应器的快速启动 赖玮毅, 龚逸, 赵旭飞, 等 (42)
TiO₂纳米管电极光电催化氧化工艺对罗丹明B的脱色 姚曳, 李侃, 贾金平, 等 (47)
污泥龄对膜生物反应器中溶解性荧光物质特性的影响 蔡伟娜, 何磊 (52)
吴闵污水外排工程超负荷运行原因分析及对策 张厚强, 丁敏, 潘炜, 等 (58)

分 析 与 监 测

- 水中贾第鞭毛虫和隐孢子虫的检测 冯玫, 石金涛, 刘璇 (63)
综合水质指数法对滴水湖水质的评价 周新龙 (66)
固相萃取-高效液相色谱法测定水中灭草松、莠去津和2,4-滴 劳敏华, 欧桂秋 (72)
氧化铜(CuO)作催化剂测定废水化学需氧量(COD_C)试验 喻建峰 (76)
饮用水源水库有机污染物水质特性比较分析 周玲玲, 刘文君, 张永吉 (80)

净 水 设 计 与 工 程 实 例

- 高效沉淀池的工艺设计与应用案例 李慧, 李涛, 王文 (84)
江边污水处理厂二期扩建及升级改造工程设计方案 高陆令 (88)

经 验 交 流

- 浓浆铁氧体法对含镍重金属污泥的处理 王贤峰, 王三反, 宋小三, 等 (94)
智能电液执行装置在出水阀门上的应用 方伟曾, 黄永顺 (98)
老污水处理厂技术改造与排放标准升级 王肖军 (101)

工 程 信 息 (J1)

CONTENTS

POPULAR SCIENCE FORUM

- Existing Circumstances and Development of Urban Rainwater Resource Reclamation: a Case Study in Shanghai City Ni Huaming, Liu Chen, Zhu Gang, et al. (1)

SUMMARIES AND THESES ON SPECIAL TOPICS

- Advances in Research of Trihalomethanes and Haloacetic Acids of Chlorination Disinfection By-Products in Drinking Water Treatment Tong Zhongchen, Yuan Jian, Yuan Hongying, et al. (6)
Analysis of Urban Domestic Water Supply and Water Consumption under Emergency Conditions Lu Yanchen, Li Cuimei, Liu Chenggang (12)
Application of Anaerobic Baffled Reactor (ABR) Processes for Industrial Wastewater Treatment Yuan Zhiwen, Xiong Jian (15)

WATER RESOURCE AND WATER TREATMENT

- Effect of Natural Organic Matters on Stability of Hypobromous Acid in Huangpu River Raw Water Lu Ning, Duan Xianglin, Huang Xin, et al. (19)
Comparison of Organic Matters Removal Efficiency between Conventional and Advanced Treatment Processes for Yangtze River Raw Water in Nanjing Liu Wuping, Lu Xiwu, Zhu Guangcan, et al. (24)
Chitosan Adsorption Process for Treatment of Fluoride Pollution in Groundwater Bai Yuping, Gao Yunan, Guo Haijun, et al. (30)
Application of Reverse Osmosis Technology in Feedwater Treatment for Small Tubular Boiler Jia Xuliang, Yang Hongdong (34)

WASTEWATER TREATMENT AND REUSE

- Influencing Factors of Simultaneous Removal of Nitrogen and Phosphorus by MAP Precipitation Process Gao Caili, Chang Qing, Zhang Cuiling, et al. (37)
Quick Start-Up of an Anammox Reactor Inoculated with Anaerobic Flocculent Sludge Lai Weiyi, Gong Yi, Zhao Xufei, et al. (42)
Decolorization of Rhodamine B by Photoelectrocatalysis and Oxidation Processes with TiO₂ Nanotubes Electrode Yao Ye, Li Kan, Jia JinPing, et al. (47)
Influence of Sludge Retention Time (SRT) on Characteristics of Dissolved Fluorescence Matters in Membrane Bioreactor (MBR) Cai Weina, He Lei (52)
Cause Factor Analysis and Countermeasures for Overload Operation of Shanghai Wumin Sewage Out-Discharge Project Zhang Houqiang, Ding Min, Pan Wei, et al. (58)

WATER ANALYSIS AND MONITORING

- Detection of *Giardia* and *Cryptosporidium* in Water Feng Mei, Shi Jintao, Liu Xuan (63)
Evaluation of Water Quality for Dishuihu Lake with the Method of Comprehensive Water Quality Index Zhou Xinlong (66)
Determination of Bentazone, Atrazine and 2,4-D in Water by HPLC with Solid-Phase Extraction Lao Minhua, Ou Guiqiu (72)
Determination of COD_G in Wastewater Applied CuO as a Catalyst Yu Jianfeng (76)
Comparative Analysis of Characteristics of Organic Pollutants for Water Quality in Drinking Water Reservoirs Zhou Lingling, Liu Wenjun, Zhang Yongji (80)

WATER PURIFICATION DESIGN AND ENGINEERING CASES

- Design and Application Cases of Technological Processes for High-Efficiency Sedimentation Tank Li Hui, Li Tao, Wang Wen (84)
Design Scheme of Second Phase Renovation Project of Expansion and Upgrading Construction in Jiangbian Wastewater Treatment Plant Gao Luling (88)

EXCHANGES OF EXPERIENCES

- Treatment of Industrial Sludge Containing Nickeliferous Heavy Metal through Thick Ferrite Process Wang Xianfeng, Wang Sanfan, Song Xiaosan, et al. (94)
Application of Intelligent Electro-Hydraulic Actuator on Outlet Valve in Water Supply System Fang Weizeng, Huang Yongshun (98)
Technical Rehabilitation and Effluent Standard Update for Old Wastewater Treatment Plant Wang Xiaojun (101)

ENGINEERING INFORMATION